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بی توجهی ها دردناک تر از کمبودها
  دنیا حیدری

کسب نخستین سهمیه المپیک پاریس توسط هانیه رستمیان نشان از پتانسیل 
قابل توجه تیراندازی ایران دارد؛ رشته ای که مشکلاتش یکی دو تا یا مربوط به امروز 
نیست. تیراندازی با وجود تمام کاستی های ریز و درشت، اما همواره موفقیت های 
قابل توجهی کسب کرده، چه در زمینه اخذ مجوز حضور در رقابت های مهمی چون 
المپیک و چه مدال آوری. این در حالی است که وضعیت تیراندازی ایران نه به لحاظ 

تمرینات و برپایی اردوها و نه به جهت امکانات قابل قیاس با رقبا نیست!
لغو اردوهای خارجی به دلیل مس��ائل مالی، تمرین خشک به دلیل نبود فشنگ 
کافی و قدیمی بودن اسلحه ها که بی ارتباط با تحریم ها نیست و همچنین مشکلات 
مالی ورزشکاران که حتی کار را به فروش قطعات فنی سلاح های آنها نیز کشانده، 
گوشه ای از چالش های متعددی است که تیراندازان ایران برای حضور در میادین 
بین المللی و کس��ب عنوان های مختلف و افتخارآفرینی برای کشورش��ان با آن 
دست به گریبان هستند. بی تردید هر کدام از مشکلات موجود می تواند به تنهایی 
تأثیرات مخربی در توان فنی و تخریب روحی و روانی ورزشکار داشته باشد، با وجود 
این اما تیراندازان ایران سال هاست در کنار رقابت با حریفان، با این موارد متعدد 
نیز در نبرد هستند و به آنها نه به شکل مانع، بلکه به چشم حریفان خود می نگرند 
که برای عبور از سد آنها باید خود را هر چه بیشتر و بهتر مهیا کنند، اما آنچه مسلم 
است، دستیابی به موفقیت تنها به تلاش همه جانبه ورزشکاران بستگی ندارد و 

نیازمند حمایت مسئولان و مهیا بودن شرایط و امکانات است.
بی تردید تحریم ها در مهیا کردن امکانات، به خصوص خرید فشنگ بی تأثیر نیست، 
اما برپایی اردوهای خارجی راهکار خوبی برای دور زدن تحریم هاست؛ اردوهایی 
که هرازچندگاهی به بهانه مشکلات مالی لغو می شوند تا کار ورزشکاران برای آماده 
کردن خود جهت حضور در رقابت های مختلف سخت تر شود. این درحالی است که 
فراهم شدن شرایط می تواند به نتیجه گیری هرچه بیشتر و بهتر تیراندازان ایران 
بینجامد. تیراندازان بارها ثابت کرده اند در صورت اندکی توجه و مهیا شدن شرایط 
و امکانات می توانند افتخارات قابل توجهی را به دس��ت آوردند و پرچم پرافتخار 

کشورمان را بر فراز دنیا به اهتزاز درآورند.
کم لطفی ها در حق تیراندازان، اما تنها به کمبود فشنگ و لغو اردوهای تدارکاتی 
یا حتی بی توجهی به مسائل و مشکلات مالی ورزشکاران ختم نمی شود! یکی از 
مواردی که طی سال های اخیر تأثیر منفی در عملکرد ملی پوشان تیراندازی ایران 
داشته، بالا رفتن بیش از حد سطح انتظارات به خصوص از برخی ورزشکاران خاص 
بوده است؛ انتظارات زیادی که باعث افزایش مسئولیت های آنها شده و می تواند 
تأثیر منفی در روند نتیجه گیری آنها داشته باشد؛ مسئله ای که بی شک می تواند 
با حضور یک روانشناس قابل ورزشی در اردوها و در کنار ورزشکاران تا حد زیادی 
مرتفع شود، اما این مهم آنطور که باید و شاید در ورزش ایران جا نیفتاده که بتواند 
تأثیر قابل توجهی داشته باشد. به همین دلیل سنگینی مسئولیت روی شانه های 
ورزشکار باعث می شود برخلاف انتظار بعد از کسب موفقیت های قابل توجه در 
تداوم آن ناکام باشد و این تصور را ایجاد کند که موفقیت های رقم خورده شانسی 
یا مقطعی است، حال آنکه این موفقیت ها می تواند بارها و بارها تکرار شود، البته به 

شرط آنکه شرایط برای آن مهیا باشد.
عبور از سد برخی مشکلات کار س��اده ای نیست، اما برخی مس��ائل را می توان 
با اندکی تدبیر و دوراندیش��ی حل و فصل کرد. با وجود ای��ن، اما خوابیدن در باد 
قهرمانی و موفقیت های کسب شده مانع از تداوم آن می شود! خصوصاً که بعد از 
کسب هر عنوان و موفقیتی، ورزشکاران به شدت از سوی رقبا زیر ذره بین می روند 
و همین مسئله کار آنها را برای تکرار عنوان و مقامی که کسب کردند، سخت تر 
می کند، اما این مسئله ای است که در ورزش ایران که تیراندازی نیز جزئی از آن 
است خیلی مورد توجه قرار نمی گیرد که اگر غیر از این بود، شاهد گلایه های هر 
روزه تیراندازان از بی توجهی ها نبودیم!  تیراندازانی که سال هاست با مشکلات و 
کاستی ها و با دست خالی و تمرینات خشک و نبود فشنگ که نبرد آنها با حریفان 
را نابرابر می کند، جنگیده، اما از عهده بی توجهی ها برنیامده اند؛ بی توجهی هایی که 
گاهی آنها را چنان ناامید و حتی در ادامه مسیر قهرمانی دچار تردید کرده است 
که  بی تردید اگر لبخند رضایت مردم به وقت کسب موفقیت نبود، شاید خیلی 
قبل تر قید این رشته را می زدند و به زندگی خود می پرداختند، اما هر بار یادآوری 
چهره خوشحال مردم که برای موفقیت های آنها دست به دعا شدند، آنان را مجاب 
می کند که با وجود بی توجهی مسئولان همچنان به نبرد با مشکلات ادامه دهند 
و برای کس��ب موفقیت تلاش کنند. این تلاش بی تردید در صورت اندکی توجه 

می تواند نتایج قابل توجهی به دنبال داشته باشد.

فینالیست رقابت هاي 

شيوا نوروزي
     گفت وگو

قهرماني جهان شد، 
اما يك مش�كل فني 
در كپسول سلاحش باعث شد  داوران اجازه ادامه 
رقابت به او را ندهند. گلنوش سبقت اللهي يكي از 
تیراندازاني است كه در يك قدمي كسب سهمیه 
المپیك قرار داشت. در رقابت هاي قهرماني جهان 
در باكو ملي پوش تپانچه بادي به فینال رسید و اگر 
يكي از شش تیرانداز برتر اين ماده مي شد، سهمیه 
المپی�ك پاريس را نیز به دس�ت م�ي آورد، اما با 
تصمیم عجیب داوران سبقت اللهي هفتم و قطعي 
شدن سهمیه او به مسابقات بعدي موكول شد. در 
عوض تی�م تپانچ�ه زن�ان ب�ا تركی�ب گلنوش 
سبقت اللهي، هانیه رستمیان و مینا قرباني مدال 
برنز جهان را از آن خود كرد. راه سختي پیش روي 
تیران�دازان اس�ت و بازي هاي آس�یايي هانگژو 
محكي جدي براي آنها خواهد بود. حفظ روحیه و 
انگیزه تا شروع اين بازي ها و تلاش مضاعف نكاتي 
است كه گلنوش در گفت وگو با »جوان« روي آنها 
داش�ت.  تأكی�د 

براي حض�ور در جام جهان�ي و موفقیت 
در اين رويداد بزرگ ت�لاش زيادي كرده 
بودي، اما يك اتفاق در لحظه آخر و درست 
در يك قدمي سهمیه المپیك، باعث شد 
به هدفت نرسي. از ديسكالیفه شدن در 

جام جهاني براي مان بگو. 
حضور در جام جهاني اهمیت زیادي برایم داش��ت و 
مثل بقیه بچه ها تلاش زی��ادي کرده بودم. به عنوان 
نفر س��وم به فینال صعود کردم اما مشکل کوچکي 
پیش آمد. درواقع این مشکل براي کپسول سلاحم به 
وجود آمد و طبق قانون این اجازه را داشتم که کپسول 
را تعویض کنم و به مس��ابقه ادامه دهم، منتها نکته 
عجیب اینجا بود که داور مسابقه این اجازه را به من 
نداد! درواقع این تصمیم مانع از آن شد که در فینال به 
رقابت ادامه دهم، درحالي که نتایج خوبي در مرحله 
مقدماتي گرفت��ه بودم و در فینال هم مي توانس��تم 
رکوردهاي خوبي ثبت کنم. اتفاقي که براي سلاحم 
افتاد به ندرت براي تیران��دازان رخ مي دهد. قبل از 
مسابقه کپسول سلاحم را پر کرده بودم ولي نمي دانم 
چرا و چطور در رقابت فینال کپسولم خالي شد. این 
اتفاق بس��یار نادر است و متأس��فانه درست در یک 

مسابقه حساس برایم پیش آمد. 
ملي پوش�ان تیراندازي روزهاي س�خت 
و پرفش�اري را پشت س�ر مي گذارند. از 
عملك�ردت در ماه ه�اي اخی�ر راض�ي 

هستي؟
تمامي تیراندازان ب��ا تمام قوا تمری��ن مي کنند و با 
جان و دل مي جنگند تا براي مسابقات آماده شوند. 
من هم به عنوان یکي از ملي پوشان کشورمان از این 
قاعده مستثني نبودم. از تلاش و زحمتي که کشیدم 

راضي هستم. 

زمان كمي تا ش�روع بازي هاي آس�یايي 
باقي مانده است. قاعدتاً رقابت در هانگژو 
س�خت خواهد بود. ب�ه عن�وان يكي از 
نمايندگان كش�ورمان در اي�ن رقابت ها 

شرايط تیم را چطور ارزيابي مي كني؟
در دو ماده 10 و 25 متر در خط آتش قرار خواهم 
گرفت. در هر دو ماده بسیاري از تیراندازان آسیایي 
جزو بهترین هاي جهان هستند. قطعاً حضور آنها 
در بازي ه��اي هانگژو کار را س��خت خواهد کرد. 
رقابت در رش��ته تیراندازي ه��م در تفنگ و هم 
در تپانچه، اصلًا راحت نیس��ت و ب��راي موفقیت 
باید زحمت زیادي کش��ید. نکته اي ک��ه باید به 
آن توجه کرد این اس��ت که تیراندازي رشته قابل 
پیش بیني نیس��ت، چراکه رش��ته اي حس��اس و 
ظریف با تغییرات زیاد اس��ت. احتمال هر اتفاقي 
وجود دارد، با این حال همگ��ي تلاش مي کنیم و 
امیدواریم تیم  ملي تیراندازي در بازي هاي آسیایي 

نتیجه زحماتش را بگیرد. 
در كدام ماده شانس�ت ب�راي موفقیت و 

رفتن روي سكوي آسیا بیشتر است؟
همانطور ک��ه گفتم حریفان خوب زیادي آس��یایي 
هس��تند و در هر دو ماده 10 و 25 متر حضور دارند. 
نمي توان گفت در ک��دام ماده حریفان آس��ان تري 
حضور دارند، البته من در ماده 10 متر بهتر هستم و 

در 25متر کار برایم سخت تر است. 

در بازي هاي آسیايي چه توقعي از خودت 
داري؟

معمولاً به نتیجه فکر نمي کنم اما با تلاشی که کردم از 
خودم انتظار بهترین نتیجه را دارم. بازي هاي هانگژو 
س��همیه المپیک ندارد ولی امتی��ازش در رنکینگ 

جهاني محاسبه خواهد شد. 
پس از هانگژو، در فاصله اي كوتاه بايد به 
رقابت هاي قهرماني آسیا در كره جنوبي 
اعزام شوي. از آنجا كه در اين تورنمنت 
س�همیه المپی�ك پاريس ه�م توزيع 
خواهد شد، چه برنامه اي براي موفقیت 

در كره داري؟
تیراندازي ایران س��ال سختي را پشت سر مي گذارد 
و مس��ابقات مختلف یکي پ��س از دیگ��ري برگزار 
مي ش��وند. به همین  دلیل و همچنی��ن براي حفظ 
تمرکز، نمي ت��وان مدام به نتیجه فک��ر کرد. درواقع 
تمام تمرکزم روي عملکردم در مسابقات و همچنین 
ثبت بهترین رکورد است. براي کسب بهترین نتیجه 
در مسابقات مهم تیراندازي نیاز است تمام انرژي را 

صرف درخشش در مسابقات کرد. 
مديريت فشردگي مسابقات و 

اعزام به تورنمنت هاي 
مختل�ف در ب�ازه 

زماني كم سخت 
نیست؟

قطعاً شرایط سختي است و این وضعیت براي تیم هاي 
آسیایي دش��وارتر هم اس��ت. علاوه بر سختي هاي 
مس��ابقه و رقابت با بهترین هاي جهان، بحث فاصله 
زماني بین کشورها نیز سخت و آزاردهنده است. به 
ایران مي آییم و هنوز س��اعت بدن مان درست نشده 
دوباره باید یک س��فر طولاني را پشت سر بگذاریم و 
اختلاف ساعت کش��ورها کار را سخت تر مي کند، با 

وجود این  ما هم در شرایط سخت کم  نمي آوریم. 
انتظارات از تیراندازي بس�یار بالاس�ت. 
اين مسئله فشار رواني روي ملي پوشان 

نمي گذارد؟
دقیقاً همین طور اس��ت. پس از مدال المپیک آقای 
جواد فروغي، تیراندازي بیشتر دیده شد و توقعات نیز 
از این رشته افزایش یافت. از طرفي مشکلات مالي نیز 
سخت تر شد و قیمت ارز هم به شدت افزایش یافت. 
گاهي اوقات احساس مي کنیم توقعات خیلي بالاست 
و بعضي اوقات مي بینیم با نتایجي که بچه ها مي گیرند 
و رکوردهایي که ثبت مي کنند واقعاً مردم حق دارند 
از ما توقع داشته باشند. مردم همیشه به ما لطف دارند 
و هر جا ما را مي بینند مي گویند دعاي خیرمان بدرقه 
راه تان است، منتها ما هم انتظار حمایت 

بیشتر از مسئولان را داریم. 
حمايت ه�ا  می�زان 
ب�ا س�طح توقع�ات 

همخواني دارد؟ 

فشنگ مشکل همیش��گي ما بوده و است و مربوط 
به یک مدت کوتاه نمي ش��ود. از وقتي تیراندازي را 
ش��روع کردم اوضاع همینگونه بوده است و کماکان 
نیز از کمبود فش��نگ رنج مي بریم، به خاطر همین 
مسئله بیشتر تمرینات مان خش��ک است. علاوه بر 
این اردوه��اي خارجي مان نیز بعضاً لغو مي ش��ود و 
نمي توانیم این کمبود را جبران کنیم. فقط تیراندازي 
نیست که مش��کلاتي دارد، س��ایر رش��ته ها نیز با 

کمبودهایي مواجه هستند. 
مشكل نداشتن فشنگ و تمرينات خشك 
را مي ت�وان با اردوه�اي خارجي برطرف 

كرد؟
 در اردوهاي برون مرزي دست مان بازتر است و تعداد 
فشنگ هایي که استفاده مي کنیم بسیار زیاد است. 
قاعدت��اً برگزاري تمرین با فش��نگ باعث مي ش��ود 
آمادگي تیراندازان بالا رود و تأثیر آن را در مسابقات 

مهم دیده ایم. 
از نظر كسب س�همیه المپیك پاريس در 

چه شرايطي هستي؟
در رنکینگ جهاني رتب��ه چهل و هش��تم را دارم و 
براي رس��یدن به این هدف تمام تلاشم را مي کنم. 
کسب سهمیه قابل دسترس است اما با اتفاقي که در 
مسابقات قهرماني جهان برایم رخ داد، هر نتیجه اي 
ممکن است رقم بخورد. ان شاءالله بعد از کسب سهمیه 

به اهداف بزرگ تر فکر خواهم کرد. 

شرايط سخت است اما کم نمي آوريم
گلنوش سبقت اللهي، تیرانداز اعزامي به بازي هاي آسیايي هانگژو:

ورزشي

پرونده
تیراندازی

گفت و گو با ملی پوشان | اشرف رامین

رقابت ب�ا بهترين ه�اي جهان فرص�ت خوبي ب�راي آمادگي تیم مل�ي تیراندازي 
درس�ت قب�ل از حض�ور در المپیك آس�یايي ب�ود. س�جاد پورحس�یني همان 
تیران�دازي اس�ت ك�ه در جام جهاني باك�و قهرمان ش�د و مدال خوش�رنگ طلا 
را ب�ه ارمغ�ان آورد ام�ا در قهرمان�ي جه�ان دس�تش ب�ه م�دال نرس�ید. 

پورحس��یني یکي از امیدهاي ایران در رشته تپانچه اس��ت و با قهرماني در جام جهاني 
توانایي اش ب��راي افتخار آفریني را به رخ کش��ید. ملي پوش تیران��دازي در گفت وگو با 
»جوان« از شرایطش قبل از حضور در بازي هاي آسیایي هانگژو گفت: »رقابت هایي با 
سطح بالا را پشت سر گذاشتیم و همه کش��ورها تنها با هدف کسب مدال و سهمیه به 
قهرماني جهان آمده بودند. حضور پرقدرت رقبا به نفع ما بود، چراکه براي حضور موفق تر 
در بازي هاي آسیایي محکي جدید خوردیم. اردوهاي بازي هاي آسیایي آغاز شده است و 
تا زمان اعزام، تمرینات ادامه خواهد داشت. تلاش همه ما این است که در هانگژو بهترین 
نتیجه را رقم بزنیم. عملکردم اگرچه از نظر من خوب نب��ود اما مربیان آن را قابل  قبول 
خواندند. در واقع مربیان نتایج و عملکردمان را آنالیز مي کنند.« پورحسیني همچنین 
تلاش مي کند س��همیه المپیک را به دست بیاورد: »ش��رایط براي کسب سهمیه قطعاً 
سخت است. بعد از بازي هاي آسیایي، س��ه رویداد را براي رسیدن به سهمیه بازي هاي 
المپیک خواهیم داشت؛ قهرماني آسیا در کره، آسیایي اندونزي و یک مسابقه هم براي 

سهمیه رنکینگ است.« 
موفقیت در بازي هاي هانگژو قطعاً آس��ان نخواهد بود؛ المپیک آس��یایي براي رش��ته 
تیراندازي حکم مسابقات جهاني را دارد، چراکه بسیاري از برترین هاي این رشته آسیایي 
هستند و همگي در بازي هاي چین با تمام قوا حاضر خواهند شد. این همان نکته اي است 
که سجاد پورحسیني به آن اشاره داشت: »بازي هاي آسیایي سختي هاي خودش را دارد. 

حضور رقیبان قدرتمند جهان در قاره آسیا یک چالش است. از نظر سطح بازي ها باید 
بگویم بازي هاي آسیایي با مسابقات جهاني خیلي فرق ندارد چون بهترین هاي دنیا در 
هانگژو حاضر هستند. چین، کره جنوبي و هند مثل همیشه حریفان اصلي ما خواهند بود. 
پیش بیني رکورد هم ممکن نیست. ممکن است امروز نتایج درخشاني کسب کني ولي 
فردا نتواني همان رکوردها را دوباره تکرار کني. برعکسش امکان دارد؛ بعد از رکوردهاي 
پایین ممکن است موفق به ثبت یک رکورد درخشان شوي. از این رو اتفاقات زیادي  حین 

مسابقه رخ مي دهد و پیش بیني نتیجه در تیراندازي کاري بسیار سخت است.«
حفظ آمادگي و حضور مستمر در رقابت هاي مهم س��ختي کار تیراندازان کشورمان را 
دوچندان کرده است. قهرمان جام جهاني در این خصوص گفت: »در همه رشته ها ذهن 
درگیر رقابت مي شود اما تیراندازي رشته اي منحصر به فرد است و براي موفقیت ذهن 
تیرانداز باید فوق العاده عمل کند. از این حیث آرامش ذهن و تمرکز اهمیت بسیار بالایي 
دارد و درنتیجه تأثیرگذار است. ملي پوشان براي آماده سازي، علاوه بر بحث هاي فني و 
تکنیکي، تمرینات ذهني و تمرکز را انجام مي دهند. امیدواریم در این دوره نیز تلاش مان 
به ثمر بنشیند. رقابت هاي قهرماني آس��یایی کره، رقابتي براي کسب سهمیه المپیک 
است و بعد از بازي هاي آس��یایي دوباره وارد فاز گرفتن سهمیه خواهیم شد. باید تمام 
تلاش مان را به کار گیریم تا حداکثر سهمیه را به دست بیاوریم. قطعاً فشردگي مسابقات 
ورزشکاران را اذیت مي کند، البته بین هر رویداد فاصله کوتاهي وجود دارد و در همین 

فواصل اندك مربیان، شرایط روحي ملي پوشان را مدیریت مي کنند.«
حمایت هاي مادي انتظاري است که همه مدال آوران از مسئولان دارند. تیراندازان ما هم 
از این قاعده مستثني نیستند، ضمن اینکه مشکلات و کمبودهاي زیادي در این رشته 
وجود دارد که مستقیماً روي عملکرد ملي پوشان تأثیر می گذارد و اجازه نمي دهد آنها 
توقعات مردم را برآورده کنند: »بالا رفتن انتظارات هم از طرف مردم است و هم مسئولان. 
معتقدم گرفتن قول کسب مدال از یک ورزشکار اصلًا درست نیست. بهترین قولي که 
هر ورزشکاري مي تواند بدهد این اس��ت که با تمام قدرت تمرین کند و در روز مسابقه 
نیز بهترین عملکردش را به نمایش بگذارد. انتظار حمایت داریم و قطعاً تاکنون آنچنان 
که انتظار داشتیم حمایت نشده ایم. حمایت ها به ویژه از نظر مادي باید بیشتر شود. از 
طرف خانواده و مردم حمایت معنوي مي شویم و در ش��رایط موجود بیشتر به حمایت 
مادي نیاز داریم. این انتظار براي رشته تیراندازي بیشتر هم است. تیراندازي رشته اي 
تجهیزات محور و قیمت سلاح، ساچمه و فشنگ بسیار گران است. همچنان امیدواریم 
حمایت ها از رشته تیراندازي بیشتر شود. انتظار مدال آوري از تیراندازي بالا رفته است 
اما حمایت ها تناسبي با این سطح از انتظارات ندارد! استهلاك سلاح ملي پوشان بسیار 
زیاد است و تیراندازان هر شش روز هفته تمرین مي کنند. سلاح هاي ما بعد از دو، سه سال 
باید تعویض شوند. اردوهاي برون مرزي در بحث تجهیزات، به روز رساني سلاح ها و تأمین 
فشنگ کمک کننده است. بحث کمبود فشنگ براي من که تک رشته )10متر( هستم 

خیلي مشکل ساز نیست اما در تپانچه و تفنگ، بانوان مشکلات زیادي دارند.«

تیراندازی ورزش�ی نیس�ت كه بت�وان نتیج�ه آن را پیش بینی كرد. اين رش�ته 
تجهیزات محور در يك دهه گذشته رشد چشمگیری داشته و اين مسئله انتظارات را 
از ملی پوشان تیراندازی افزايش داده است. رقابت های قهرمانی جهان اخیراً به پايان 
رسیده است و تیراندازان كشورمان نتوانستند درخشش گذشته را تكرار كنند.

وحید گلخندان یکی از نفراتی است که در باکو نتوانست رکوردهای قبلی خودش را بزند. 
ملی پوش تیراندازی در گفت وگو با »جوان« از پتانسیل بالای ورزشکاران ایرانی گفت: 
»به تازگی رقابت های قهرمانی جهان را در باکو پشت سر گذاشتیم که یکی از پنجره های 
کسب سهمیه المپیک بود، اما آنچنان که باید و شاید نتوانستیم بدرخشیم. البته بسیاری 
معتقدند نتایج خوب بوده است، دو مدال گرفتیم و یک سهمیه برای تیراندازی کشور 
به ارمغان آمد، ولی با توجه به پتانسیل تیراندازی ایران معتقدم باید بهتر از اینها نتیجه 
می گرفتیم.« به گفته ای��ن ملی پوش تپانچه، هیچ کدام از نف��رات کم کاری نکردند و با 
تمام قوا به میدان رفتند: »سطح رقابت ها بسیار بالا بود و به هیچ عنوان نمی توان گفت 
ملی پوشان کم کاری کردند. رقبا بس��یار آماده و همه برای گرفتن مدال و سهمیه آمده 
بودند. من  هم نتیجه ای را که انتظار داشتم، نتوانستم کسب کنم. مطمئنم در بازی های 

آسیایی می درخشیم.«
چالش همیش��گی تیراندازان کش��ورمان نداشتن سلاح های به روز اس��ت. فدراسیون 
تیراندازی ب��رای برطرف ک��ردن آن تلاش های زیادی انج��ام داده، ام��ا همانطور که 
گلخندان تأکید دارد تحریم ها شرایط را برای تیراندازی سخت  کرده است: »تیراندازی 
به تجهیزات به روز و استاندارد نیاز دارد. هرچه امکانات و اردو های برون مرزی بیشتر و 
بهتر باشد بالطبع می توان انتظار نتایج بهتری را داشت. فدراسیون به ویژه سردار قربانی 
تمام سعی شان را برای اعزام به اردوهای خارجی انجام دادند. یک اردو را از دست دادیم. 

نمی توانیم بگوییم کمبود نداریم، منتها کمبودهای موجود فرافدراسیونی است. تحریم ها 
اصلی ترین مشکل ماست و این مسئله تأثیر منفی روی ورزش به ویژه رشته تیراندازی 
داشته است. نکته مثبتی که به تیراندازان تیم ملی روحیه می دهد، تلاش فدراسیون برای 
ایجاد شرایط مطلوب است. حتی بخشی از مشکلات از دست کمیته  المپیک هم خارج 

است. تحریم ها اجازه نمی دهد بسیاری از تجهیزات به روز به دست مان برسد.«
تیرانداز تیم  ملی بر حضور همه رقبای جهانی در بازی های آسیایی تأکید دارد: »نمی توان 
حرفی از پیش بینی یا قول مدال زد. متأسفانه یا خوشبختانه رقبای آسیایی بسیار قدر 
هستند و در سطح جهان حرف های زیادی برای گفتن دارند. هند، کره و ژاپن حریفان 
خطرناکی برای ما محسوب می شوند. با وجود همه این سختی ها تیراندازان ایرانی چیزی 
از رقبا کم ندارند و همه ما برای کسب س��کوهای جهانی می جنگیم.« مدیریت شرایط 
سخت، توانایی ای  است که تیراندازان آن را به خوبی یاد گرفته اند. بحث اعزام های متوالی 
کار را برای تیراندازان سخت کرده است و ملی پوشان مجبورند خود را با شرایط سخت 
وفق دهند: »فشردگی بازی ها بسیار زیاد اس��ت. بعد از قهرمانی جهان در باکو تنها سه 
 چهار روز استراحت داشتیم و دوباره وارد اردو شدیم. در پیک مسابقات هستیم و حتی 
بعد از بازی های آس��یایی نیز قهرمانی آس��یا در کره جنوبی را پیش رو خواهیم داشت. 
ملی پوشان دیگر به مسابقات فش��رده عادت کرده اند. بچه های تیراندازی تمرکز بسیار 
بالایی دارند. در واقع برای موفقیت در سطح حرفه ای ملی پوشان باید از نظر بحث روحی 
و تمرکز در اوج باشند. در این سال ها این را یاد گرفته ایم. فدراسیون از مربیان مهارت های 

ذهنی کمک می گیرد و حضور آنها نیز در تمرینات بی تأثیر نیست.«
کمبودها ورزشکاران حرفه ای را آزار می دهد. این درحالی است که نمایندگان کشورمان 
با وجود همه سختی ها دست از تلاش نمی کشند و با جدیت به تمرینات ادامه می دهند. 
تیم ملی تیراندازی پس از بازی های آسیایی همچنان باید برای کسب سهمیه المپیک 
بجنگد. در هانگژو سهمیه توزیع نخواهد ش��د، اما عملکرد تیراندازان در رنکینگ شان 
تأثیرگذار خواهد بود. گلخندان با توجه به شرایطی که دارد به گرفتن سهمیه بازی های 
پاریس 2024 امیدوار و معتقد است تلاش فدراسیون برای رفع کمبودها تأثیر زیادی در 
روحیه ملی پوشان دارد:  »شخصاً امیدوار به کسب سهمیه المپیک هستم. فدراسیون برای 
رفع کمبودها کمر همت بسته است و همین سعی و تلاش قطعاً در عملکرد تیراندازان 
تأثیرگذار خواهد بود.« با توجه به درخشش جواد فروغی در المپیک توکیو، طرفداران 
تیراندازی در کشورمان بیشتر شده است و حالا همه انتظار مدال را از این رشته دارند. 
هر چند افزایش توقعات مسئولیت ورزشکاران را س��نگین تر می کند، اما در عین حال 
انگیزه شان را برای کس��ب موفقیت بالا می برد. ملی پوش تپانچه انتظارات زیاد مردم را 
خوشحال کننده خواند: »بقیه می توانند از ما توقع داشته باشند. این مسئله فشار زیادی 
روی دوش ما می گذارد، ولی تیرانداز حرفه ای کسی است که کاری به این مسئله نداشته 
باشد و در جریان مسابقه با تمام قدرت شلیک کند. دیگر همه از تیراندازی انتظار مدال 

دارند و این موضوع جای خوشحالی دارد.«

حمايت ها تناسبي با سطح انتظارات ندارد
وحید گلخندان، تیراندازی كه بدون توجه به توقعات بالا شلیك می كندسجاد پورحسیني، قهرمان جام جهاني تیراندازي: 

مردم از تیراندازها انتظار مدال دارند

پس از م�دال المپیك آق�ای جواد 
فروغي، تیراندازي بیشتر ديده شد 
و توقعات نیز از اين رش�ته افزايش 
يافت. از طرفي مش�كلات مالي نیز 
سخت تر شد و قیمت ارز هم به شدت 
افزايش يافت. گاهي اوقات احساس 
مي كنیم توقعات خیلي بالاس�ت و 
بعضي اوقات مي بینیم با نتايجي كه 
بچه ها مي گیرن�د و ركوردهايي كه 
ثبت مي كنند واقعاً مردم حق دارند از 
ما توقع داشته باشند. مردم همیشه 
به ما لطف دارند و هر جا ما را مي بینند 
مي گوين�د دع�اي خیرم�ان بدرقه 
راه تان اس�ت، منتها ما ه�م انتظار 
حمايت بیشتر از مسئولان را داريم


